

ကိုးကွယ်မှု ဘာသာတရားများမှ ဓမ္မမိတ်ဆွေများတွေ့ဆုံခြင်း

ကိုးကွယ်မှုဘာသာတရားများမှ ဓမ္မမိတ်ဆွေများတွေ့ဆုံခြင်း အခမ်းအနားကို မန္တလေး ကက်သလစ်ဂိုဏ်းချုပ်သာသနာ(၈၁-၂၅)လမ်းထောင့်ရှိ ဆရာတော်ကြီးကျောင်းတိုက်တွင်မြန်မာနိုင်ငံ လုံးဆိုင်ရာကက်သလစ်သာသနာကိုးကွယ်မှုဘာသာတရားများအချင်းချင်းနီးနှောဖလှယ်ခြင်းကော်မ တီမှဦးစီးကာ (23-24 -July,2018) ရက်နေ့က ကျင်းပပြုလုပ်ခဲ့ပါသည်။

23 ရက်နေ့ က မန္တလေးသာသနာအတွင်းရှိ ဂိုဏ်းပေါင်းစုံမှသူတော်စင်များနှင့် တွေ့ဆုံကာ ပုသိမ်သာသနာမှ ဆရာတော်ကြီး ဂျွန်ဆိန်းဟိုီ ၊ ရန်ကုန်သာသနာမှ လက်ထောက်ဆရာတော်ကြီး ဂျွန်စောယောဟန်၊ မန္တလေးသာသနာမှ ဆရာတော်ကြီး နီကောလာစ်မန်ထန်း၊ ဆရာတော်ကြီး ပေါလ်ဖိန်ထုန်းဂရောင်(ငြိမ်း) နှင့် သာသနာအသီးသီးမှ Inter Religious Program မှသက်ဆိုင်ရာ တာဝန်ရှိဘုန်းတော်ကြီးများ ၊ သီလရှင်များနှင့် အဖွဲ့ဝင်များပါဝင်တက်ရောက်ကာ Inter Religious Program များနှင့်ပတ်သက်၍ လက်ရှိလုပ်ဆောင်နေသည့် အရာများအား တင်ပြဆွေးနွေးမှုများကို လုပ်ဆောင်ခဲ့ကြပါသည်။

(၂၄) ရက်နေ့တွင် ကိုးကွယ်ရာ ဘာသာတရားအသီးသီးမှ ကိုယ်စားလှယ်ကြီးများ၏ “လူသားတို့၏ နေ့စဉ်အသက်တာ၌ မေတ္တာတရားကို မည်ကဲ့သို့ ကျင့်ကြံနေထိုင်ရမည် ” ဆိုသည့်ခေါင်းစဉ်ဖြင့် မိမိတို့၏ ဘာသာတရား အဆုံးအမများကို ဝေငှခဲ့ကြပါသည်။

မြန်မာနိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာကက်သလစ်သာသနာကိုးကွယ်မှုဘာသာတရားများအချင်းချင်း နီးနှော ဖလှယ်ခြင်းကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ ပုသိမ်ဂိုဏ်းအုပ်သာသနာမှ ဆရာတော်ကြီး ဂျွန်မန်ဆိန်းဟိုီက ကော်မတီ၏ လုပ်ဆောင်ချက်များနှင့် တိုင်းပြည်ငြိမ်းချမ်းဖို့ရာအတွက်နိုင်ငံသားတိုင်း လုပ်ဆောင် သင့်သည့်အရာများကို ပြောပြရာတွင် “ ဒီအဖွဲ့က ဘာသာပေါင်းစုံ စည်းလုံးညီညွတ်စွာ ပေါင်းစည်းပြီး နိုင်ငံတော်တည်ဆောက်ရေးလုပ်ငန်းမှာ ဘယ်နည်း ဘယ်ပုံ လုပ်ဆောင်ကြမလဲဆိုတာကို တိုင်ပင် ဆွေးနွေးပြီးတဲ့နောက် အကောင်အထည် ဖော်ဖို့အတွက် ဆရာတော်ကြီးများအဖွဲ့ချုပ်က တာဝန် ပေးထားခြင်းဖြစ်တယ်။ ကော်မတီအနေနဲ့လုပ် ဆောင်နေတဲ့အရာတွေက ဘာသာပေါင်းစုံ ချစ်ကြည်ရင်းနှီးမှုကို အခြေတည်ကာ မြန်မာပြည်အနေနဲ့ နိုင်ငံတော်တည်ဆောက်ရေးမှာ ဘာတွေလိုအပ်နေသလဲလို့ ပြန်သုံးသပ်တဲ့အခါ အရေးတကြီး လိုအပ်သည့်အရာသည် ဘာလဲဆိုတော့ မြန်မာပြည် ငြိမ်းချမ်းဖို့အတွက်က အရေးတကြီး လိုအပ်တယ်။ဒီအတွက်ကြောင့် မြန်မာပြည် ငြိမ်းချမ်းမှု ရရှိဖို့အတွက် ဘာသာတိုင်း ဘာသာတိုင်း စုပေါင်းပြီးတဲ့နောက် မြန်မာပြည်ကြီးငြိမ်းချမ်းအောင် ဘယ်လိုလုပ်ကြမလဲဆိုတာကို ဦးစွာပထမအနေနဲ့ ဒီလိုမျိုးလေးတွေ လိုက်ပြီးလုပ်ဆောင်ကြပါတယ်။ ဘာသာတရားအချင်းချင်း ချစ်ခင်ရင်းနှီးမှုရရှိဖို့ အတွက် ဘာသာတိုင်းရဲ့ ခေါင်းဆောင်များ ပထမဦးဆုံးအဆင့်အနေနဲ့ တစ်ယောက်နဲ့တစ်ယောက် ရင်းရင်းနှီးနှီးနဲ့ ချစ်ချစ်ခင်ခင်

ခင်မင်မှုကိုရရှိပြီးတဲ့ အခါ ဘာသာအလျောက် ဆက်နွယ်ရာ ဘာသာများတွေရဲ့ ဦးဆောင်သူတွေက ကိုယ့်ရဲ့ဘာသာသူတွေလဲအချင်းချင်းချစ်ခင်လာအောင်လုပ်ကြရမှာဖြစ်တယ်။အဲ့ဒါပြီးတဲ့အခါအတူတူ လက်တွဲပြီး ဘာတွေလုပ်ကြမလဲဆိုတာကို လုပ်ဆောင်ကြရမှာဖြစ်တယ်။ အဓိက ကတော့ ပြည်တွင်း မှာငြိမ်းချမ်းမှုရရှိ ဖို့ဖြစ်တယ်။ ငြိမ်းချမ်းရေး ဖြစ်တည်လာပြီဆိုရင် အခြားသောအရာတွေက ဖန်တီးလို့ရတယ် လုပ်ဆောင်လို့ရတဲ့အနေအထားလေးတစ်ခုဖြစ်တယ်။ ဒါကြောင့် ရေခံ၊မြေခံကို ပြန်လည်ပြုပြင်တဲ့ နေရာမှာ ငြိမ်းချမ်းသော ဒေသတစ်ခုအနေနဲ့ဖြစ်နေဖို့ အားလုံးသော ဘာသာများတွေ ပါဝင် ပူးပေါင်းကြဖို့လိုအပ်တယ်။

ကျနော်တို့တတွေ ဘယ်သာသာဝင်ပဲဖြစ်ဖြစ် အားလုံးဟာ မြန်မာပြည်သူပြည်သား တွေဖြစ်တယ်။ ဒီမြေမှာနေ ဒီရေကိုသောက် တဲ့အခါကျတော့ တိုင်းပြည်တစ်ပြည်ရဲ့ လိုအပ်ချက်များ တွေကို ကိုယ်တက်နိုင်တဲ့ဘက်ကနေ ပါဝင်လုပ်ဆောင်ရမယ့်အရာဖြစ်တယ်။ဒါကြောင့် ယုံကြည်တာ ယုံကြည်တာတစ်ပိုင်းနိုင်ငံသားကနိုင်ငံသားတစ်ပိုင်းခွဲလို့မရဘူး။ဒီဘာသာတရားမှာယုံကြည်သော် လည်းဒီနိုင်ငံသားဖြစ်သည့်အတွက်ကြောင့် ဒီနိုင်ငံတိုးတက်ဖို့အတွက် ဒီနိုင်ငံလိုအပ်ချက်ကို ဖြည့်စွမ်း ဖို့အတွက် ဒါအားလုံး တာဝန်ရှိတယ်ဆိုတာကိုလည်း ဘာသာဝင်တိုင်း သိရှိဖို့လိုတယ်။ ဒုတိယ တစ်ချက်အနေနဲ့ တချို့သောသူတွေ အမုန်းစကား ပြောတဲ့သူတွေ ၊ အထင်မှား အမြင်မှား လွဲမှားတဲ့ အပြောအဆိုလေးတွေပြောလာတာတွေရှိတယ်။ ဘာပြောလာကြလဲဆိုတော့ ယနေ့ မြန်မာပြည်ကြီးရဲ့ ပဋိပက္ခများစွာတွေဟာဖြင့်ရင် ဘာသာရေးအပေါ်အခြေခံသော ပဋိပက္ခဆိုပြီးတဲ့နောက် အဲ့သလို ကင်ပွန်းတပ်ချင်တဲ့အနေအထားလေးမှာဖြစ်တယ်။ဒါကလည်းပဲမလိုလားအပ်တဲ့အရာတစ်ခုဖြစ်တယ်။ ဒါကြောင့်ကျွန်ုပ်တို့ဘာသာတရားလုပ်နေကြတဲ့ပုဂ္ဂိုလ်တွေကရောအဖြစ်ခံမလားဆိုတာပေါ့။ဒီပဋိပက္ခ တွေရဲ့အကြောင်းအရင်းသည်ဘာသာတရားကြောင့်ဖြစ်တယ်ဆိုတာကိုဘာသာတရားယုံကြည်သက် ဝင်ကြတဲ့ပုဂ္ဂိုလ်တွေအဖြစ်ခံမလား အဖြစ်ခံနိုင်ဘူးဆိုရင်တော့ မဟုတ်ပါဘူးဆိုတာကို ကျွန်ုပ်တို့ အားလုံး အတူတကွ ပူးပေါင်းပြီး သက်သေပြကြဖို့ အရေးကြီးတယ်လို့ မှာကြားချင်တယ်။” ဟု ပြောပြခဲ့ပါသည်။

ဗုဒ္ဓဘာသာမှ မြဝတီမင်းကြီးကျောင်းတိုက်ဆရာတော် ရှင်အရိယာဘိဝံသကလည်း နိုင်ငံတော်တည်ဆောက်ရေးအတွက် ဘာသာရေးစွဲလန်းကြီးလွန်းမှုတွေကို လျော့ချ သင့်ပြီဖြစ် ကြောင်းကို “တိုင်းပြည်ညီညွတ်ဖို့ရာအတွက် ဘာသာစုံကညီညွတ်ရေး တည်ဆောက်မှုဖြစ်တယ်။ ဘာသာစုံ ညီညွတ်ဖို့ဆိုတာ ကိုယ့်ဘာသာဆိုပြီးတော့ ဘာသာတစ်ခုကို အစွဲအလန်းကြီးနေတာတွေကို မလျော့လို့မရဘူး။ဘာသာအစွဲအလန်းကြီးတာတွေကိုလဲဗုဒ္ဓဘာသာရှုထောင့်ကပြောရင် ဗုဒ္ဓကိုယ်တိုင် မကြိုက်တဲ့အရာဖြစ်တယ်။ဗုဒ္ဓလိုချင်တာက အသိဉာဏ်တရားပဲ လိုချင်တာပါ။ ဒီအသိဉာဏ်တရားဟာ လူသားတစ်ဦးစီတစ်ဦးစီရဲ့ ဒုက္ခပြဿနာတွေဖြေရှင်းမှုမှာ အရေးကြီးသလို လူသားအားလုံး

အစုအဖွဲ့လိုက်ရဲ့ ပြဿနာကို ဖြေရှင်းရာမှာလဲ ဒီအသိဉာဏ်ပဲ အရေးကြီးတယ်။ ဒါကြောင့် အသိဉာဏ်ဆိုတာက ဒီဘာသာထဲမှာလဲ ရှိသလို တခြားဘာသာတွေထဲမှာလဲရှိတယ်။ဒါကြောင့် အားလုံးသော ဘာသာဝင်တွေကို ပြောချင်တာက ဘာသာရေးအစွဲအလန်းကြီးလွန်းတဲ့ ကိစ္စတွေ လျော့ကြပါ။ လျော့ပြီးတော့ တစ်ယောက်နဲ့တစ်ယောက် သူ့ဘာသာထဲမှာပါတဲ့ အသိဉာဏ်တရားတွေ ပညာတွေ ကိုယ့်ဘာသာထဲမှာပါတဲ့ အသိဉာဏ်တရားတွေ ပညာတွေကို မျှဝေကြပြီးတော့ ဖလှယ်ကြပြီးတော့ ဒီလို တစ်ယောက်နဲ့တစ်ယောက် အသိဉာဏ်မြင့်အောင် ဆောင်ရွက်ကြမယ်ဆိုရင် နိုင်ငံအတွက် အင်မတန် ကို ကောင်းတဲ့ မျှော်လင့်ချက်တွေ ပေါ်ပေါက်လာနိုင်ပါတယ်။” ဟု ပြောပြခဲ့ပါသည်။

ဘဟာအိဘာသာမှ သာသနာအကျိုးဆောင်အဖွဲ့ဝင် ဒေါ်စန္ဒာမိုးမှလည်း ယခုပွဲတက် ရောက်လာရခြင်းရည်ရွယ်ချက်ကိုပြောပြရာတွင်“ဘာသာသာသနာပေါင်းစုံကနေချစ်ခြင်းမေတ္တာပြသမှု ကို လေ့လာမှုရလိမ့်မယ် လို့ယုံကြည်တယ်။ ဘာသာပေါင်းစုံက ကောင်းမွန်တဲ့ရည်ရွယ်ချက်လေးတွေနဲ့ လုပ်ဆောင်နေကြတာပါ။ဒါပေမဲ့ ကျမတို့က တစ်ယောက်ချင်းလုပ်လို့တော့မပြီးနိုင်ဘူး ။ဒါကြောင့်မို့လို့ ကျမတို့အားလုံးစုပေါင်းပြီးတော့ လုပ်ဆောင်ခြင်းက အောင်မြင်မှုရလိမ့်မယ်လို့ ယုံကြည်ပါတယ်။ ဒါကြောင့်မို့လို့ ဒီလိုအနှစ်သာရ ရှိတဲ့ပွဲတွေ၊ အဓိပ္ပာယ်ရှိတဲ့ စကားပြောဆိုပွဲတွေ များများလုပ်နိုင်လေ ဒီထက်ပိုပြီး ကောင်းမွန်တဲ့ လုပ်ဆောင်ချက်တွေကို လုပ်ဆောင်နိုင်မယ်လို့ ယုံကြည်ပါတယ်။ ” ဟုပြောပြခဲ့ပါတယ်။

အစ္စလာမ်ဘာသာမှ မြို့မဗလီရှေ့ဆောင်ဆရာ ဦးစိုးနေဦးမှလည်း “ ဘာသာတရားတိုင်က မေတ္တာတရားတွေဟာတူညီကြတယ်။ကွဲပြားတယ်ဆိုတာမရှိဘူး။အားလုံးဟာအယူဝါဒတွေမတူရင် တောင် မေတ္တာတရားနဲ့ပတ်သက်ရင်တော့ တော်တော်လေးတူကြပါတယ်။အစ္စလာမ် ဘာသာအနေနဲ့ နိုင်ငံတော်ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက်တထောင့်တနေရာကနေအမြဲပါဝင်လုပ်ဆောင်နေမှာပါ” ဟုပြောပြခဲ့ပါတယ်။

အဆိုပါ ကိုးကွယ်မှုဘာသာတရားများမှ ဓမ္မမိတ်ဆွေများတွေ့ဆုံခြင်းကို လုပ်ဆောင်ရခြင်း သည်ဘာသာတရားအချင်းချင်း ချစ်ခင်ရင်းနှီး မှုတည်ဆောက်ရန် နှင့်နှီးနှောဖလှယ်ရန်ရည်ရွယ်ချက် ဖြင့်လုပ်ဆောင်ခဲ့ခြင်းဖြစ်တယ်ဟုသိရှိရပါသည်။မြန်မာနိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာကက်သလစ်သာသနာကိုးကွယ် မှု ဘာသာတရားများအချင်းချင်း နှီးနှောဖလှယ်ခြင်း ကော်မတီအနေဖြင့် ယခုကဲ့သို့ သာသာပေါင်းစုံမှ ခေါင်းဆောင်များနှင့်တွေ့ဆုံခြင်းသည်မန္တလေးကက်သလစ်သာသနာအတွက်ပထမဦးဆုံးအကြိမ်ဖြစ် ပါသည်။တွေ့ဆုံပွဲ၌တက်ရောက်လာကြသောဘာသာအသီးသီးမှဘာသာဝင်များကမိမိတို့ပတ်ဝန်း ကျင်တွင်ဖြစ်ပျက်နေသည့်အကြောင်းအရာများနှင့်ပတ်သက်ပြီးဝေငှပြောဆိုဆွေးနွေးမှုများလုပ်ဆောင်

ခဲ့ကြပါသည်။ဘာသာတရားများအချင်းချင်းရင်းနှီးမှုရရှိရန်မည်ကဲ့သို့ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မလဲဆိုသည် များကိုလည်း ဆွေးနွေးတိုင် ပင်မှုများလုပ် ဆောင်ခဲ့ကြပါသည်။

၎င်းကော်မတီအနေဖြင့်ရှေ့ဆက်လုပ်ဆောင်မယ့်လုပ်ငန်းစဉ်မှာကက်သလစ်ဆရာတော်များအ ဖွဲ့ချုပ်မှသာသနာတစ်ခုစီသွားရောက်ကာယခုလိုဆုံဆည်းမှုပွဲလေးတွေလုပ်ပြီးတော့အမြင်ဖွင့်သင်တန်း လေးတွေဘာသာပေါင်းစုံအဟောအပြော၊ဝေမျှမှုများကိုသာသနာတစ်ခုစီတိုင်းမှာဆက်လက်သွား ရောက်လုပ်ဆောင်ဖို့အစီအစဉ်များရှိကြောင်းကက်သလစ်သာသနာကိုးကွယ်မှုဘာသာတရားများအ ချင်းချင်းနှီးနှောဖလှယ်ခြင်းကော်မတီဥက္ကဋ္ဌပုသိမ်ဂိုဏ်းအုပ်သာသနာဆရာတော်ကြီးဂျွန်မန်ဆိန်း ဟိုထံ မှ သိရှိရသည်။

Pinky (MDY-OSC)